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Miljøministerens besvarelse af FMPU alm. del spørgsmål nr. 144 stillet 
af Folketingets Miljø- og Planlægningsudvalg den 3. december 2004.

Spørgsmål  nr. 144:

Ministeren bedes kommentere henvendelsen af 25. november 2004 fra 
9.a Filstedvejens Skole vedrørende brug af blødt vand i vaskemaski-
ner.

Svar:

Det er rigtigt, at forbruget af vaskemidler er større ved vask i hårdt 
vand frem for i blødt vand. Det er derfor vigtigt, at man benytter den
dosering, der er angivet på vaskemidlet, for at udnytte vaskemidlet op-
timalt. Doseringen er afhængig af vandets hårdhed, der igen afhænger 
af hvor i landet man befinder sig. Oplysninger om vandets hårdhed 
kan fås hos vandforsyningen. 

Brugen af vaskemidler er generelt ikke et problem på renseanlæggene, 
dog kan der være enkelte vaskeaktive stoffer, som ikke nedbrydes, og 
derfor vil kunne påvises i slammet. Det er dog forbudt, at vaskemidler 
indeholder aktivstoffer, der ikke har en gennemsnitlig biologisk ned-
brydning på mindst 90 % jf. bekendtgørelsen om vaske- og rengø-
ringsmidler. Et eventuelt krav om, at vaskemaskiner skal have et 
blødgøringsanlæg synes derfor ikke at være nødvendigt, af hensyn til 
miljøet.

Når opvaskemaskiner leveres med blødgøringsanlæg er det ikke pri-
mært af hensyn til miljøet, men først og fremmest for at undgå kalk-
pletter på service og glas.

Herudover vil jeg gerne tilføje, at jeg er glad for 9. klassens initiativ, 
som viser at eleverne i folkeskolen bekymrer sig om miljøet. 


